
redacció: 93 458 87 80 – liniagracia@comunicacio21.com | anuncia’t: 686 42 95 17 – publicitat@comunicacio21.com | administració: facturacio@comunicacio21.com

TRADICIÓ pàg 8

El barri del Coll celebra
la seva Festa Major fins 
al pròxim 18 de juny

PROBLEMA IRRESOLT pàg 8

Noves queixes veïnals
pel soroll i l’incivisme
a la plaça del Sol

COMERÇ pàg 12

La memòria dels Mercats, 
a l’Envelat del Bicentenari

ESPORTS pàg 14

La revolució de l’Europa 
per al curs que ve, en marxa

Suport del Parlament al futur
institut del barri de Vallcarca

Tots els partits de la cambra insten el Govern a incloure la construcció del centre als pressupostos del 2018 pàg 9

DOS ANYS A L’ALCALDIA pàg 3

Colau arriba a mig mandat
amb més deures pendents
que mesures aprovades

CANTANT REFERENT pàg 9

Maria del Mar Bonet celebra
al Tradicionàrius els seus
50 anys de carrera musical

Més humana?  
La nova Travessera de Dalt aspira a trencar l’efecte barrera pàg 8

liniagracia.cat · 8/6/2017 · Núm. 107 · OJD-PGD: 13.147 exemplars quinzenalsPublicació quinzenal barcelona
líniagràcia



Per a publicitat: publicitat@comunicacio21.com - 686 42 95 17
| 2 líniagràcia.cat 8 juny 2017



3 | líniagràcia.cat8 juny 2017Reportatge

El 13 de juny del 2015 va ser un
dia històric a Barcelona. L’acti-
vista i líder de la PAH Ada Colau
era investida la primera dona
alcaldessa de la ciutat. Milers de
persones, al crit de “Sí que es pot”,
van seguir la investidura des de la
plaça Sant Jaume. Durant el seu
discurs, Colau va ser clara: “En
aquestes eleccions hi ha hagut un
vot pel canvi, i aquest canvi es
produirà. Però també hi ha hagut
un vot per les diferències, la plu-
ralitat i els matisos”.

Falten pocs dies perquè es
compleixin dos anys de la presa de
possessió de Colau. S’ha produït el
canvi que va prometre la llavors
flamant alcaldessa? Segurament
aquesta pregunta pot tenir res-
postes molt diferents segons qui les
contesti. Això, però, no impedeix
que, dos anys després, es pugui dir
que Colau ha descobert que la po-
lítica institucional té els seus ritmes
i les seves limitacions, especial-
ment quan s’està en minoria.

MESURES APROVADES
L’actual alcaldessa, ara de baixa
després d’haver estat mare, va
iniciar el mandat amb molta am-
bició. Feia falta començar a com-
plir les múltiples promeses fetes a
la ciutadania durant la campanya
electoral. Han passat dos anys i, se-
gurament, la gran victòria de Co-
lau i el seu govern –primer en so-
litari i després amb el PSC– és la
d’haver canviat, i dominat, l’a-
genda política de la ciutat. El tu-
risme i l’habitatge, els dos grans te-
mes on els comuns van posar més
èmfasis durant la campanya, ocu-
pen ara la centralitat del debat po-
lític. L’aprovació del Pla Especial
Urbanístic d’Allotjaments Turístics
(PEUAT), pactat amb ERC, ha

estat la seva victòria més impor-
tant. Pensat per intentar controlar
el turisme, el pla ha prohibit nous
hotels a les zones amb més oferta.
Tot i això, el turisme ha continuat
creixent i la regulació ha estat re-
correguda pels hotelers.

Pel que fa a l’habitatge, Colau
ha aprovat un altre pla, aquest
acordat amb el Grup Municipal
Demòcrata (antiga CiU) i Ciuta-
dans, que preveu més de 8.000
pisos nous fins al 2025 per am-
pliar el parc públic de lloguer. En
paral·lel, però, l’alcaldessa ha vist
com precisament els preus del llo-
guer han crescut i com els des-
nonaments no s’han aturat. Re-
lacionat amb l’habitatge, tot i que
va més enllà, hi ha el Pla de Barris.
Amb un pressupost de 150 mi-
lions d’euros, invertirà en una
quinzena de zones vulnerables.

A la llista de mesures apro-
vades també s’hi pot afegir el
pressupost d’aquest 2017, que
Colau va tirar endavant després
de recórrer a una qüestió de con-
fiança, i l’anunci de la cobertura
de 200 metres de la ronda de
Dalt, tot i que la mesura ha estat

criticada pels veïns per la seva
poca ambició.

FRONTS OBERTS
Aquests dos anys, però, també es
caracteritzen pels fronts que Colau
ha anat obrint i que no ha pogut
tancar o, en alguns casos, ni en-
carrilar. En l’àmbit de la mobilitat,
una de les banderes d’aquest go-
vern, és on segurament hi ha més
problemes a dia d’avui. El túnel de
les Glòries, el conveni del me-
tro –en vaga–, la unió del tramvia
per la Diagonal i la superilla del Po-
blenou estan portant més d’un
maldecap al govern municipal. 

Glòries i el metro són proble-
mes heretats. En el cas del primer,
la decisió d’aturar les obres, però,
no ha agradat ni a l’oposició ni als
veïns. Pel que fa al metro, ja hi ha
hagut una vintena de dies de vaga
des de l’inici del mandat. D’altra
banda, la superilla ha estat un pro-
jecte que ha generat polèmica i que
ha estat rebutjat per una part del
veïnat. Hi ha hagut errors que el
mateix Ajuntament ha admès.
Per últim, la unió del tramvia per
la Diagonal, un dels projectes que

el govern encara amb més deter-
minació, no té consens polític ni
tècnic.

A banda de la mobilitat, una
altra de les qüestions que de mo-
ment Colau no ha pogut arreglar
és la del top manta. Tot i els plans
d’inserció municipals, s’han con-
tinuat vivint escenes tenses amb
persecucions policials. De fet, el
Sindicat Popular de Venedors
Ambulants ja ha alertat que aquest
estiu pot tornar a ser problemàtic.

VALORACIONS OPOSADES
El balanç de l’oposició és molt crí-
tic amb Colau. El Grup Municipal
Demòcrata ha parlat d’un “suspens
estrepitós”, mentre que ERC ha
deixat clar que avui no investirien
l’alcaldessa. Per la seva banda,
Ciutadans creu que Colau “tapa
amb decisions ideològiques la seva
incapacitat per gestionar”, mentre
el PP creu que el govern “divideix
i gesticula però no governa”. Per úl-
tim, la CUP veu una oportunitat de
canvi perduda. Aquest malestar va
quedar palès durant el plenari del
26 de maig. Tota l’oposició, amb
l’excepció de la CUP i del regidor

no adscrit Gerard Ardanuy, va
reprovar la gestió de Colau i el seu
govern. Era la quarta reprovació
durant els dos anys de mandat.

El govern, lògicament, també
ha fet la seva valoració. En una
roda de premsa, l’alcalde en fun-
cions, Gerardo Pisarello, que va
comparèixer acompanyat del so-
cialista Jaume Collboni, va de-
fensar que han fet front a la si-
tuació d’emergència social ge-
nerada per la crisi i han “canviat
l’agenda política” per posar la
lluita contra les desigualtats i el
dret a l’habitatge al centre del tau-
ler polític. De totes maneres, Pi-
sarello va dir que es mouen a llarg
termini: “No pensem en el 2019,
sinó en el 2030.  Estem establint
les bases d’un gran canvi”.

I Colau? Quin balanç fa? Des
del seu perfil de Facebook ha re-
marcat que “un canvi profund, de
valors i de polítiques, mai no es
produeix d’un dia per l’altre”. “Es-
tem posant les bases per a un fu-
tur més just, més democràtic i més
fratern”, afirma. La segona part el
mandat està a punt d’arrencar.
Caldrà veure com acaba el partit.

Albert Ribas
BARCELONA

El canvi de Colau, al ralentí
» L’alcaldessa arriba a l’equador del mandat amb més deures pendents que mesures aprovades

» El control dels allotjaments turístics i el Pla d’Habitatge contrasten amb Glòries, la superilla i el tramvia

Colau, el dia de la presa de possessió com a alcaldessa. Foto: Ajuntament 
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Tribuna

per Iu Forn

4Gordó ha refundat de veritat CDC

En política, una cosa és el que di-
uen els partits i una altra cosa di-
ferent és la veritat. I després hi
ha la realitat, que és el que per-
cep la gent.

Quan els convergents van
adonar-se que el pujolisme s'ha-
via estavellat en una corba d'u-
na carretera andorrana, van de-
cidir matar el pare i presentar-
nos un nou partit. Però la gent va
assimilar que aquell era el ma-
teix partit, canviat de nom. Allò
era la Convergència de tota la
vida tunejada, com en junior tu-
nejava Ferraris comprats al des-
ballestament per convertir-los en
cotxes de luxe. O almenys això
ens van dir al Parlament que era
el que feia.

Però, ves per on, ara un dels
membres de l'històric pinyol con-
vergent, vella guàrdia en estat
pur, pot haver matat definitiva-
ment Convergència. I pot haver
obert les portes a l'autèntica re-
generació dels defensors d'aquell
catalanisme ara independentis-
tes que representen els botiguers
que ara són emprenedors perquè
ara els botiguers es diuen Mu-
hammad, Abdul i Tariq. L’espai
hi és, ara falta que sàpiguen
aprofitar la situació iniciada ara
per tornar-lo a ocupar.

En Germà Gordó ha arribat al
seu propi carreró sense sortida.
L'home eficient i discret, el que va
fer la feina que li va ser encarre-
gada de la millor manera possible,
fa olor de pólvora. I ha optat per
enrocar-se. El problema és que ja

no existeix el tauler on havia ju-
gat la partida d'escacs fins ara.

Al seu moment Gordó va
pressionar Mas per anar a les llis-
tes i contractar-se així una asse-
gurança de vida política. I va
aconseguir-ho. Perquè tenia unes
peces imbatibles. Ara ho ha tor-
nat a fer, però Mas no només ja
no viu al carrer Còrsega, sinó
que ni la seu del partit és ja al car-
rer Còrsega. I ha anat a trucar a
la porta de la nova seu i els nous
inquilins li han dit dues coses: 1/
perdoni, vostè qui és? I 2/ no miri,
aquí ja no juguem a escacs.

Ara Gordó s'agafa al seu escó
per comprar temps. I al PDeCat
també agafen, però en el seu cas
una gatera descomunal a base de
brindar per la situació. Perquè re-
sulta que la nena aquesta de Vic
que fa cara de no haver trencat un
plat en sa vida i el xicot aquell de
Manresa que és massa bon xicot
per ser polític, poden presentar-
se davant de la societat, ara sí,
dient: “no hem mort el llop del tot,
encara... Però està molt ferit”. I, sí,
pot ser que Gordó estiri de la
manta. I si això passa, el terra-
trèmol serà de grau 3 a l'escala
Conver que ha estat durant mas-
sa temps de 3 graus, però l'epi-
centre ja no estarà en el PDeCat.
Ni en el Procés.

Van anar a per Pujol creient
que afeblirien el Procés, sense
adonar-se que Catalunya ja no és
Pujol. Potser va ser-ho per a un
sector important de la societat,
però el món ha canviat. I el Pro-

cés tampoc és Artur Mas, que al-
guna cosa hauria de dir sobre el
que està passant. I quan la digui,
potser ens sorprèn perquè ha
passat dels escacs al surf i ara és
un reputat expert en cavalcar
onades gegants.

El Procés no és ni Pujol ni Mas
perquè el Procés és la gent farta
de moltes coses. I seguirà sense
ells. I sense Gordó, que en aquest
moment té una data de caducitat
política inferior a la d'un iogurt in-
dustrial acabat de fabricar avui
mateix. I li diré més, sense ells el
Procés, com a moviment trans-
versal, es treu la crosta de la sos-
pita i és una serp lluint una pell
nova i absolutament lluent.

Ningú sap com acabarà el
Procés, però sí que sabem que el
Procés ha acabat amb una cer-
ta manera de fer les coses i, so-
bretot, està acabant amb l'antic
règim (tot i que això no vol dir
que repetim els seus errors). I
això ho estan començant a en-
tendre a Madrit (concepte). Per
això temen que al final la socie-
tat espanyola, que és una cosa
molt diferent a qui controla els
mecanismes de poder a Espa-
nya, també acabi iniciant el seu
propi Procés. Per això Rajoy ha
passat de dir “no puedo” a dir
“no puedo ni quiero”. Esclar,
perquè seria la fi del que repre-
senta. Ell i tots els seus, inclosos
els que es dediquen al mateix
que ell i no són del seu partit.

Publicat a El Nacional.cat

per Jordi Lleal 

En la vida, hom va prenent
com a referents les persones
que han desenvolupat durant
la seva vida professional una
alta i veritable estima pel seu
ofici. S’acostuma a pensar en
gent de certa edat com poden
ser en Jaume Pla, dalt dels es-
cenaris als seus 89 anys, o en
Raimon, que ha fet 12 recitals
de comiat al Palau de la Músi-
ca Catalana amb 76 anys, o en
Valentí Fuster, que amb 74
anys continua investigant i ex-
ercint el seu mestratge en me-
decina  cardiovascular. En Car-
les Capdevila trenca els es-
quemes. Ha mort a 51 anys.
Era el que se’n diu col·loquial-
ment jove per morir a aques-
ta edat. Fou un home vital, que
exultava simpatia, que es feia
estimar, senzill, sense voler
donar lliçons, clar en l’exposi-
ció del seu ideari, d’un humor
fi, creava al seu entorn una

gran xarxa de complicitats.
Portà programes a Catalunya
Ràdio i TV3 com “Eduqueu les
criatures” amb molt d’èxit.
Ens explicà com d’importants
són els pedagogs i mestres,
els pares i tots aquells que
eduquen els infants, els hi do-
nava una gran importància i els
hi tenia un gran respecte i
consideració. Era vitalista, pot-
ser perquè sabia el poc temps
que li quedava de vida. S’en-
tregà en cos i ànima a ser útil
als altres i a fe de Déu que ho
va ser! Sent jove ha exercit el
mestratge que altres no han
aconseguit doblant-li l’edat.
Gràcies Carles per la teva tas-
ca en favor de la nostra socie-
tat. A partir d’ara passaràs a ser
un referent per a molts, espe-
cialment per als de la professió
dels mitjans de comunicació. 

El periodisme, autèntic i
veritable, està de dol. DEP.

Un diari participatiu

4Un referent

Actualitat a la xarxa

#UnaAltraVegada #DePrimera

@324cat:130 imams britànics es neguen,
en un escrit conjunt, a oficiar l'enterra-
ment dels terroristes que van cometre
l'atac de Londres.

@KRLS (Carles Puigdemont): El @Giro-
naFC ha fet història aconseguint l’ascens.
Ara sí! Ja som de Primera també en futbol!
Felicitats a tots!

#DEP

@jcrius: Carles Capdevila ens deixa el tes-
timoni d’un periodisme ètic, humanista i
compromès amb els més vulnerables. Tot
un exemple. Gràcies!
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Parlen els
veïns

Jonathan
“Crec que hem arri-
bat a un punt que la
ciutat s’està que-
dant petita per a la
quantitat de gent
que hi viu i que hi
vol venir a viure. Els

preus han pujat moltíssim en cinc anys i
el pitjor és que crec que, per molt que ho
intentin, no hi ha cap solució.”

Niki
“És horrorós, fa
temps que busco
pis i no hi ha ma-
nera de trobar-ne a
un preu raonable.
Crec que s’hauria
de fer alguna cosa

per intentar regular-ho, perquè a més a
més molts estan fets un desastre i abans
s’haurien de reformar.”

Xavier
“Depèn molt de la
zona on el busquis,
de la quantitat de
gent que hi hagi de
viure, de si el pis
està reformat o no...
Però és cert que a

Barcelona els preus s’han disparat, de ma-
nera que molta gent, com jo, ha optat per
marxar a viure a la rodalia.”

Carlos
“Tot i que la situació
pot canviar en fun-
ció del barri on es-
tiguis buscant, la re-
alitat és que els
preus són cada cop
més alts i no sempre

per pisos o habitacions en condicions.
Crec que comprar una casa, avui en dia,
és més rentable que viure de lloguer.”

Què en penses dels actuals preus del lloguer a la ciutat?
per Toni Enguix

Un diari obert

Ernesto Valverde ja és el nou entrena-
dor del Barça. La marxa de Luis Enrique
obligava el club a buscar un recanvi, però
també és cert que la direcció esportiva
encapçalada per Robert Fernández ha
disposat de prou temps per triar i re-
menar. 'Lucho' va fer pública la seva de-
cisió de no continuar el passat mes de
març, però a Can Barça ja ho sabien -es
parla que des de començaments de
temporada- bastant temps abans. 

En qualsevol cas, tot i que potser en
algun moment hi ha hagut altres noms
damunt la taula, Valverde (que ha es-
tat associat al club blaugrana com a
possible entrenador en diverses oca-
sions els últims anys) ha estat la per-
sona escollida. El seu currículum inclou
bons papers en dues etapes a l'Athle-
tic de Bilbao, dues a l'Olympiakos grec
i experiències més breus a Vila-real i
València. Els jugadors que han estat a
les seves ordres parlen d'un tipus afa-
ble, dialogant i molt metòdic.

De la sintonia que tingui Valverde
amb la secretaria tècnica dependrà gran
part de l'èxit del projecte. Tal com va dir
Robert, s'ha treballat a fons en la con-
fecció de la plantilla per al curs vinent,
i ara serà el moment de plantejar tota
aquesta feina de prospecció al nou tèc-
nic. L'encert en els fitxatges, i també en
els futbolistes que siguin donats de bai-
xa, marcarà les primeres passes del
'Txingurri' com a màxim responsable de
l'equip. Pel què fa a l'estil que intenta-
rà implantar, Ernesto ja va deixar clar en
la presentació que vol entrar en l'equip
des del respecte al model que hereta,

però amb l'ambició d'evolucionar-lo.
Fa la sensació de ser un entrenador que,
silenciosament i amb discreció, sap
guanyar-se vestidor i aficionats. Alme-
nys així ho asseguren tots aquells que
han treballat amb ell. Un altre aspecte
important és que no genera dubtes en
quant a la voluntat de governar els par-
tits, ja que en tots els equips on ha en-
trenat (sempre amb menys recursos dels
que tindrà ara al club blaugrana) aques-
ta característica ha estat innegociable.

L'altre tret que el fa atractiu a ulls de
la majoria, i una mica en contraposició
al seu predecessor Luis Enrique, és el seu
gust per fixar-se en el planter i apostar
per joves valors. Això ja ho sabíem, però
ell ho va corroborar en la seva primera
compareixença. Els Aleñà, Palencia,
Cardona veuen el seu futur en clau bar-
celonista amb més optimisme, però no
només ells sinó el futbol base en gene-
ral. L'arribada de Valverde pot suposar
l'aproximació a un vell somni: portar de
fora només el què no tens a casa, allò que
és realment impossible de fabricar.

Les credencials de l'entrenador
extremeny són a priori favorables a
l'hora d'aterrar al Barça, però no sa-
bem si suficients. La grandesa de l'en-
titat i sobretot la voracitat de l'entorn
seran les principals amenaces amb què
es trobarà. Se'l mirarà amb lupa des
del principi, cosa de la que segurament
ja n'és conscient havent acceptat la
proposta. Posar-se al capdavant del
primer equip de futbol en un club tan
polièdric com el Barça és de per si un
repte majúscul. Desitgem-li sort.

per Sergi Villena per David Rabadà

El final de curs s’apropa i amb ell les
escoles han rebut un gran gruix de
papers que empastifen sobretot la
sala de professors. És en aquest espai
docent on molts sindicats envaei-
xen les parets amb les seves consig-
nes, crides i convocatòries. Val a dir
que alguns d’ells només pengen i
renoven periòdicament dos o tres
fulls informatius. Malauradament, al-
tres enganxen, enganxen i enganxen
omplint la sala de professors amb
més i més paperassa. N’hi ha un en
concret que de tants papers que es-
campa, tapa gran part d’altres infor-
macions. La paradoxa ve quan aquest
sindicat empaperador és proper a les
esquerres, als verds, els fulls també
ho són, i proecologista, ¿com s’entén
doncs el brutal malbaratament de pa-
per que perpetra? Si tots els sindicats

fessin el mateix ja no hi hauria bos-
cos. A més, i sent centres educatius
on això es fa, convindrem que no edu-
ca massa penjar desordenadament
desenes de papers tot tapant altres
continguts. Sembla que l’objectiu
d’aquest sindicat, i més que informar,
sigui fer-se el més vist i popular en
detriment dels altres que ho fan bé.
És a dir, amb tanta propaganda im-
presa pretenen fer-se els més cone-
guts visualment. Un docent vol ser in-
format, sí, però no molestat amb
tanta insistència. El Departament
d’Ensenyament, l’administració o els
centres educatius haurien de de-
nunciar aquesta mala pràctica i pro-
piciar una difusió racional de la in-
formació sindical en els instituts i es-
coles. Els docents tenen dret a ser in-
formats, sí, però no empaperats.

@XSalaimartin: Una vergonya que Germà
Gordó segresti l'escó al Parlament i ver-
gonya que Artur Mas ho permeti. No
només s'ha de fer net: s'ha de VISUALITZAR!

@alexfont: Bàsicament, els accionistes
del Popular ho han perdut tot. Fa només
un any van fer una ampliació de 2.500M€.
Un record per a Pau Gasol.

@jordifinestres: Serà casualitat, però en
els 7 anys de Laporta, el Madrid només va
arribar una vegada a quarts. En els darrers
4 anys, han guanyat 3 Champions.

Opinió en 140 caràcters

4L’escollit 4Embrutant parets escolars
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@manuel_llamas: El Banco Popular no
vale 1 euro, sino -7.000 millones, que es
lo que va a tener que poner encima de
la mesa Santander para absorberlo.

@qmolins: A l'Aznar, amb el seu gir per
felicitar el Reial Madrid mentre parlava
dels atemptats de Londres, només li fal-
tava reclamar Gibraltar! 

@Daniferegrinmo: Con su literatura,
Juan Goytisolo nos invitó a abrir todas
las fronteras. Las físicas, las del arte, las
de la cultura, las del alma.

Opinió en 140 caràcters

Un diari compromès

Dues presons porten, al nostre país, el
nom de Model. Es tracta de la de Va-
lència i la de Barcelona. El centre pe-
nitenciari per a homes de la ciutat del
Túria va començar a ser construït el
1889 i s’acabà el 1901, segons un pro-
jecte arquitectònic de Joaquim Maria
Belda, del qual és també la Casa de Be-
neficència i la restauració del Teatre
Principal.  A la Model valenciana, el
1993, el director de cinema L.García
Berlanga hi filmà la pel·lícula Todos a
la cárcel. La Generalitat Valenciana hi
treballa en una remodelació en pro-
funditat i un ús públic com a seu futu-
ra de diferents Departaments del go-
vern, en un edifici que aspira a ser em-
blemàtic i que durà el nom de 9 d’Oc-
tubre. A Barcelona, la construcció s’i-
nicià el 1887 i no s’inaugurà fins al 9 de
juny de 1904, seguint el projecte del bar-
celoní Salvador Vinyals, autor també del
Teatre Novedades i de la primera res-
tauració del Liceu, i el tarragoní Josep
Domènech, de qui són també el Teatre
Poliorama, l’Observatori Fabra i el pa-
lau Muntaner, que, avui, acull la Dele-
gació del govern d’Espanya a la capital
catalana.

Paradoxalment, el nom de Model te-
nia la pretensió de simbolitzar una po-
lítica penitenciària realment modèlica,
però el desig inicial mai no es va arribar
a complir. La sobreocupació de pobla-
ció reclusa va ser aviat una pràctica ha-
bitual, inicialment lligada a les vicissi-
tuds polítiques de cada època, però
més tard, amb la crisi econòmica, el trà-
fic de drogues i les noves formes de de-
licte van disparar-hi el nombre de pre-
sos concentrats. Un dels primers polí-
tics contemporanis que hi passà fou Jo-
sep Pous i Pagès, el 1908, però també el
pedagog Francesc Ferrer i Guàrdia, el
dirigent sindicalista Salvador Seguí,
Noi del Sucre, l’advocat dels treballadors
Francesc Layret o l’anarcosindicalista i
futur ministre Joan Garcia Oliver. El fu-
tur president Lluís Companys hi fou em-
presonat en diferents etapes de la seva
vida, ja en la dictadura de Primo de Ri-
vera. Més tard, el 1930 per haver par-
ticipat en les protestes per l’expulsió de
Francesc Macià i pels fets del 6 d’octu-
bre. En aquest darrer cas, compartí cap-
tiveri amb Ventura Gassol, futur con-
seller de Cultura, Joan Comorera, futur
secretari general del PSU, o els repu-
blicans Martí Barrera i Joan Lluhí i Va-
llescà, com abans ho havia fet amb Àn-
gel Pestaña, anarcosindicalista, o Emi-
li Granier Barrera, socialista indepen-
dentista.

A la postguerra, els presos s’hi ar-
raïmaven i les penes de mort s’hi suc-
ceïen amb regularitat, sobretot els pri-

mers anys quarantes. Molts dirigents
antifranquistes hi van passar i alguns
van, fins i tot, imprimir-hi clandesti-
nament la seva propaganda comunista,
anarquista, catalanista o republicana.
Helios Gómez, l’artista d’avantguarda
orgullós de la seva condició gitana i an-
dalusa, hi passà vuit anys i, el 1950, hi
pintà uns frescos a la cel·la, coneguts
com la Capella Gitana, mentre l’anar-
cosindicalista Saturnino Carod, cap de
la columna Carod-Ferrer durant la gu-
erra, hi complí bona part dels 25 anys
de condemna.  El 1936, en esclatar la gu-
erra i la revolució, hi van ser reclosos el
falangista Luys Santa Marina, el futur
alcalde J.M. de Porcioles i el també fran-
quista Santiago Udina Martorell i al llarg
de la història del centre n’han estat in-
terns futurs presidents de la Generali-
tat, vicepresidents, consellers, dipu-
tats a Barcelona, a Madrid i a Brussel·les,
juntament amb batlles i consellers mu-
nicipals. Lluís M.Xirinacs protagonitzà
dies de vaga de fam per l’amnistia, da-
vant la Model, a principis de la transi-
ció, enfront d’un edifici on s’executaren
40 sentències de mort a garrot vil. La
primera fou el 1908, amb Joan Rull,
membre d’una família anarquista i, al-
hora, confident de la policia, i la darre-
ra el 1974, en el cas de Salvador Puig An-
tich. El membre d’ETA Juan paredes
Manot, Txiki, hi passà les darreres ho-
res abans de ser afusellat i aquest ma-
teix centre penitenciari ha conegut la de-
linqüència de la misèria, amb el Va-
quilla, i la dels empresaris exemplars,
amb Javier de la Rosa.

A la Model s’hi han escrit pàgines
d’heroisme i de maldat, de bellesa i de
tragèdia, d’humanitat i de solidaritat i
tots els que hi hem passat, des d’unes po-
ques setmanes fins a molts anys, en re-
cordem exemples concrets i moments
per no ser oblidats. No he acabat d’aclarir
del tot quin serà el futur de l’actual edi-
fici de la Model, però si de mi depengués
el fotria enlaire. En el seu lloc, podrien
alçar-s’hi escoles, biblioteques o centres
cívics, però també, i sobretot, un gran es-
pai verd, un pulmó de vida al centre de
la ciutat, amb bancs per seure i equipa-
ments per als infants, un indret on els
més grans puguin recordar i els més jo-
ves imaginar el seu futur amb llibertat.
Ara que la Model tanca per sempre, 113
anys després d’haver-se construït, re-
cordaré la detenció que m’hi va dur, la
caiguda dels 113 de l’Assemblea de Ca-
talunya, el 1973, però, sobretot, imagi-
naré un demà sense repressió, ni misè-
ria, ni discriminació. Perquè tots tenim
dret al somni.

Publicat a El Món.cat

per Josep Lluís Carod-Rovira, exvicepresident del Govern de Catalunya

4Adéu, Model, adéu

Estimada, o no, Leonor:
Me ha sorprendido mucho tu con-

sumo cultural. No tanto que leas a Ste-
venson, porque se trata de un escritor
atractivo tanto para niños como para
adultos, o a Lewis Carroll. Al fin y al
cabo, Alicia en el país de las maravillas
trata sobre una niña aburrida que es-
capa de la realidad y que se topa con ani-
males que hablan. Lo típico que te su-
cede cuando te drogas con láudano
como al parecer hacía su autor o cuan-
do te pasas la vida encerrada en una
burbuja. A otros, sin embargo, no les ha-
cía falta drogarse para ver cosas extra-
ñas. Cuando estudies Historia te ha-
blarán de un tal Felipe V. Este señor cre-
ía que el sol le penetraba el cuerpo has-
ta alcanzar los órganos vitales con in-
tención de destruirlos. Por eso vivía en
la oscuridad como los niños de “Los
otros”. Supongo que en el caso de ha-
berse presentado a unas elecciones, la
oposición habría aireado esta y otras afi-
ciones, como su obsesión por la sangre
o por beber un brebaje grasiento com-
puesto por leche, vino, yemas de hue-
vo, azúcar, clavo y cinamono. Menos
mal que todavía no existía Masterchef
y que la monarquía no tiene la preocu-
pación de presentarse a unas elecciones.

Sin embargo, de tu consumo cultu-
ral, lo que me ha dejado más en fuera
de juego que Cristiano Ronaldo en el
partido… bueno, que Cristiano Ronal-
do en general, ha sido tu afición por Ku-
rosawa. Es, sin duda, el director favo-
rito entre los niños de tu edad. En los pa-
tios hay unas discusiones larguísimas
sobre si es mejor Kurosawa o Mizo-
guchi. De hecho, mi hija ya ha visto toda
la filmografía de Kurosawa y ahora se
debate entre continuar por Ingmar
Bergman o Andrei Tarkovsky. Le he dic-
ho que quizás estaría bien ver antes todo
lo que ha hecho Darren Aronofsky pero
que me calle porque está jugando con
el Spinner y la desconcentro.

De todas formas, no sé exacta-

mente qué películas de Kurosawa te
gustan más. Los siete samuráis con-
tienen unas dosis de violencia que
quizás no sean apropiadas para tu
edad. Barbarroja dura tres horas.
Dersu Uzala, el cazador es preciosa
pero tiene el mismo ritmo que ver Fro-
zen en pausa. Let it go… go… go… ¿Cuál
puede ser tu película de Kurosawa fa-
vorita? ¿Trono de sangre? ¡Noooo! ¿Es
Trono de sangre? ¡Pero si trata de un
hombre que enloquece por el ansia de
poder de su mujer! Olvídate de ella. Ni
se te ocurra. Al final una acaba estu-
diando másters, trabajando para una
entidad financiera y después no sabe
lo que firma porque todo lo lleva su ma-
rido. Prueba con Shin Chan. También
es japonés y lo más radical que hace es
enseñar el culo. No sé si es muy bor-
bónico, pero es divertido. Bueno, las ce-
jas que tiene sí son un poco borbóni-
cas. Busca una foto de tu abuelo cuando
era joven y sabrás a qué me refiero.

Para terminar, déjame que te haga
una pequeña reflexión. Afirma la re-
vista Tiempo que serás la futura rei-
na de España. No te hagas ilusiones,
por si acaso. Y es que si tu papá y tu
mamá tuviesen un hijo, a causa de la
Ley de Sucesión Fundamental que
promulgó en 1713 Felipe V (el que no
cantaba con alegría la canción Un
rayo de sol) tú deberías pasar al ban-
quillo y tu hermanito pequeño juga-
ría de titular. En caso de duda, habla
con tu tía Elena y te lo explicará me-
jor. No sé si Kurosawa hizo alguna pe-
lícula al respecto pero encontrarás una
amplia filmografía sobre las desigu-
aldades que sufren las mujeres, in-
cluso en países con himnos sensibles
a los silbidos. Quizás sería hora de am-
pliar tu consumo cultural por el cine
social como el de Ken Loach. Por
cierto, dale un apretujoncillo cariño-
so a tu perrita Sara. Me imagino que
no se llama así por Sara Winter, fun-
dadora de Femen en Brasil.

per Àlex Ribes (@alexsocietat) 

4Carta a Leonor
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INFRAESTRUCTURES4Punt fi-
nal. Les obres de transformació
de la Travessera de Dalt, després
de 19 mesos i una inversió de
12,2 milions, ja han acabat. Així
ho van certificar divendres pas-
sat  la tinent d'alcalde d'Urba-
nisme, Ecologia i Mobilitat, Ja-
net Sanz, i el regidor Eloi Badia
en una compareixença davant
dels mitjans.

Així doncs, la fi de les obres
a la Travessera de Dalt, entre la
plaça Lesseps i el carrer d’Esco-
rial -un tram de 700 metres-,
també implica que quedi en-
llestida la reforma de la ronda del
Mig, que ha durat 12 anys. Es va
posar en marxa el 2005 -l’alcal-
de era el socialista Joan Clos-
amb les obres de la plaça Lesseps
i el projecte s’ha allargat fins
aquest 2017. 

Durant la compareixença da-
vant dels mitjans, Sanz va ex-
plicar que amb la reforma aca-
bada es “pacifica la zona i es mi-

llora la mobilitat”. I és que l’A-
juntament ha ampliat les vore-
res fins als 5,6 metres, ha pintat
més passos de vianants, ha
col·locat un asfalt que redueix  el
soroll del trànsit, ha eliminat un
carril de circulació en cada sen-
tit, ha fet la mitjana més ampla
i ha reduït la velocitat de pas. Per
la seva banda, el regidor Badia
va reivindicar que s’ha aconse-
guit eliminar “l’efecte barrera”

que creava la vella Travessera de
Dalt, al mateix temps que va afe-
gir que l’actual govern treballa
“amb la idea de cosir costures”.

REDUCCIÓ DEL TRÀNSIT
Des del govern municipal tam-
bé van explicar que el trànsit s’ha
reduït un 30% des del 2004,
quan hi circulaven 30.752 vehi-
cles al dia, fins als actuals 21.376
en dia laborable i al tram central.

Una imatge de la nova Travessera de Dalt. Foto: Línia Gràcia

Acaba l’esperada remodelació 
de la Travessera de Dalt

» Les obres, entre la plaça Lesseps i Escorial, han durat 19 mesos 
» Finalitza, doncs, la reforma de la ronda del Mig 12 anys després

Noves queixes veïnals per soroll 
i incivisme a la plaça del Sol

QUEIXES VEÏNALS4La proble-
màtica relacionada amb el soroll
a la plaça del Sol, i les molèsties
veïnals que causa, ve de molt
lluny. Ara però, tal com va avan-
çar l’Independent, gairebé 200
veïns han rebut la resposta del Dis-
tricte a un manifest de protesta
que van entregar a principis d’a-
bril i que implicarà una trobada
entre veïns i Districte per tractar
la problemàtica.

Al manifest, titulat ‘Contra la
situació de deteriorament de la
plaça del Sol’, els veïns denuncien
problemes d’incivisme relacio-
nats, principalment amb el soroll,

però també amb altres actes d’in-
civisme que tenen lloc als carrers
adjacents, la manca de seients
públics i la denúncia que la plaça
“s’ha convertit en un parc temàtic
de l’oci nocturn”. Els veïns recla-
men, entre altres mesures,  que
s’acabin els botellots diaris, pre-
sència policial a partir de les 10 del
vespre, combatre la presència de
llauners i la reducció de taules de
les terrasses del bar.

En paral·lel, el projecte euro-
peu ‘Making Sense’, està estu-
diant la problemàtica de la plaça
amb la recollida de diferents da-
des i la col·laboració veïnal. 

El barri del Coll celebra una
nova edició de la Festa Major
TRADICIÓ4Els veïns del barri
del Coll estan celebrant, des del dia
2 i fins al pròxim 18 de juny, una
nova edició de la Festa Major.

Els actes van arrencar el pas-
sat dia 2 al Parc de la Creueta del
Coll amb el pregó de l’activista
Conxa García. Posteriorment va
tenir lloc el coet d’inici a càrrec de
la Malèfica del Coll, un sopar de
germanor i el ball de festa amb
l’Orquestra Huracán. L’endemà
va arribar el moment de celebrar
el 30è aniversari de l’Esplai Sant
Jordi. L’entitat va obrir les seves
portes i va organitzar diferents ac-

tivitats. L’altre acte destacat del dia
va ser el dinar popular ‘La Gran
Macarronada’.

Després dels primers dies de
Festa Major, demà tornen els ac-
tes. Al llarg d’aquest cap de set-
mana el protagonisme serà per la
construcció de capgrossos, la rua,
el concert de barraques, activitats
per reivindicar les energies reno-
vables, el torneig de futbol sala i la
tabalada amb els tabalers infantils
Escuats i Malsons, els tabalers
adults de la Malèfica del Coll, els
tabalers de la Diabòlica de Gràcia
i els tabalers de la Vella de Gràcia.

Mobilitat | Més protagonisme dels vianants a Gran de Gràcia
El carrer Gran de Gràcia ha acabat la prova pilot que durant un any ha tancat el trànsit

cada primer dissabte de mes en horari de tarda. Ara, el Districte ha decidit fer permanent
aquesta mesura fins al 2019. A banda dels primers dissabtes del mes, la mesura s’ampliarà
a altres dies, com ara les jornades de comerç al carrer, Sant Jordi i els festius del districte.    

Una imatge recent d’una nit a la plaça del Sol. Foto: Twitter (@placadelsol)

Germà Bel presenta el seu nou
llibre a l’Escola Vedruna

POLÍTICA4El diputat de Junts pel
Sí Germà Bel va presentar ahir al
vespre a l’Escola Vedruna Gràcia
el seu nou llibre, ‘Cabòries des d’u-
na galàxia llunyana’.

Bel, que va estar acompanyat
del també diputat Lluís Llach,  es
va mostrar optimista amb el pro-
cés independentista i el futur po-
lític de Catalunya. “El futur arri-
barà però el problema serà el
temps que haurem perdut opo-
sant-nos-hi”, va afirmar Bel.

El diputat de Junts pel Sí tam-
bé va fer una explicació del perquè
defensa una Catalunya indepen-
dent amb una sèrie d’arguments
basats en l’economia, les infraes-
tructures i la construcció europea.

Al llibre  ‘Cabòries des d’una
galàxia llunyana’, Bel fa una mi-
rada  a la realitat catalana actual
com si es tractés d’una galàxia
llunyana en una al·lusió irònica
a les paraules de l’exministre
José Manuel García-Margallo.
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Maria del Mar Bonet celebra 50
anys de carrera al Tradicionàrius
CONCERT4El Centre Artesà Tra-
dicionàrius (CAT) va acollir di-
vendres passat un concert molt
especial, el de la celebració dels
50 anys de carrera de Maria del
Mar Bonet. 

El concert, que va omplir la
sala gracienca, va arrencar amb un
emotiu aplaudiment del públic en
forma de reconeixement cap a la
carrera d’aquesta gran artista.
Amb el concert en marxa, Bonet
va oferir un recital molt variat amb
diferents tipus de cançons, entre
les quals algunes de les més co-
negudes pel públic, com ara ‘Un
vespre en un ball de màscares’ o
‘Mercadal Ventura’. 

Una de les sorpreses de la vet-
llada va ser quan Bonet va anun-
ciar la presència de dos convidats
al concert. Primer va pujar a l’es-
cenari el cantautor Joan Amèric,

que va cantar dues cançons amb
la protagonista de la nit. Poste-
riorment va arribar el torn del
cantant basc de folk Kepa Jun-
quera, que va pujar a l’escenari
amb l’acordió per fer sonar La
jota del Mirall.

El final del concert va estar a la
mateixa alçada que tota la vetlla-
da i va acabar amb el clàssic ‘La Ba-
languera’, que va arrencar els
aplaudiments del públic. Va ser la
millor manera de tancar la cele-
bració del mig segle de carrera ar-
tística de Maria del Mar Bonet.

LA PATUM
D’altra banda, avui  el CAT acollirà
a dos quarts de deu del vespre,
coincidint amb el Coprus, el con-
cert de La Banda del Memorial Ri-
card Cuadra de Berga per pre-
sentar les músiques de la Patum.

ENSENYAMENT4Els represen-
tants de la Coordinadora d’AM-
PA’s de Gràcia i de la FAPAC es
van desplaçar el passat 31 de
maig al Parlament per fer en-
trega d’una proposta que insta
la Generalitat a incloure als
pressupostos del 2018 la cons-
trucció i posada en marxa de
l’Institut d’Educació Secundària
de Vallcarca.

Els representants de la co-
munitat educativa van rebre el
suport de tots els grups parla-
mentaris en una trobada que va
arribar després que el ple del Dis-
tricte del maig acordés prioritzar
la construcció d’aquest institut.
La resolució que es va entregar
als grups parlamentaris reclama
un calendari d’execució de l’obra
abans de finalitzar l’any 2017;
que hi hagi partida en els propers
pressupostos de la Generalitat
per al 2018 i que es pugui posar
en marxa durant el nou curs en
una ubicació provisional. 

Pel que fa a la ubicació defi-
nitiva, tal com es va conèixer el
passat mes de febrer, està previst
que sigui  en els terrenys on ara
hi ha els jardins Comas i Llabe-
ria, a l’avinguda de Vallcarca. Du-
rant la visita al Parlament, el re-
gidor Eloi Badia, que també va
formar part de la comitiva, va re-

cordar que aquest solar compleix
amb les característiques d’ubi-
cació, titularitat, dimensions i
qualificació urbanística.

ANYS DE DEMANDES
Per la seva banda, la Coordina-
dora d’Ampas de Gràcia també
va aprofitar la visita al Parlament
per recordar que aquest institut
ja constava en els plans d’actua-
ció del Districte del mandat
2008-2011, quan l’Ajuntament
es va comprometre amb la Ge-
neralitat a cedir un solar. Des de
les AMPA de Gràcia consideren

que el barri de Vallcarca “ne-
cessita un institut de secundària
de referència”, ja que actual-
ment “els nois i noies del barri
s’han de desplaçar més de dos
quilòmetres i mig per a anar a
Instituts adscrits als seus centres
com l’Institut  Montserrat o el
Ménedez Pelayo,  o 3 i 4 quilo-
metres pels del nord com l’Ins-
titut Vall Hebron o Monturiol,
tots fora del districte”. Segons les
AMPA, el nou institut també
serviria per disminuir  la pressió
en la demanda d’aquests insti-
tuts de fora del districte. 

Vallcarca fa anys que reclama el nou institut. Foto: Districte

La reivindicació per l’Institut 
de Vallcarca arriba al Parlament

Una imatge del concert de divendres passat. Foto: Twitter (@Pota_roja)
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Unes 50 entitats i associacions signen un manifest per demanar que es regulin les terrasses

Nou clam per l’espai públic
URBANISME/ Per una regulació de terrasses
que preservi l'espai públic com a dret col·lec-
tiu. Aquesta és la reivindicació, en forma de
manifest, que ha impulsat la FAVB i que ha
rebut el suport d’una cinquantena d’enti-
tats i associacions de veïns de tota la ciu-
tat. I és que en plena negociació per
acordar una nova ordenança de terrasses
per a la ciutat, la federació ha volgut pres-
sionar amb la publicació d’aquest text, que
advoca per la preservació de l’espai públic
“com a dret col·lectiu” a l’hora d’elaborar i
pactar la nova normativa. La federació va
presentar el manifest als mitjans el passat
dimarts 23 de maig.

Des de la FAVB remarquen que “és la
primera vegada” que aquest missatge s’ex-
pressa “de manera col·lectiva mitjançant un
manifest unitari”, el qual, a més, reivindica
“un veritable procés participatiu per donar
veu a la ciutadania”, substituint, d’aquesta
manera, “el tradicional enfocament” de tot
plegat com “una mera negociació bilateral
entre l’administració municipal i els em-
presaris de terrasses”.

El text comença admetent que les te-
rrasses han format part del “paisatge de la
ciutat i de la seva quotidianitat des de fa
temps”, però apunta que “diversos factors
han estimulat, en els darrers anys, al seu
creixement exponencial”. La conseqüència
d’això, segons la FAVB, és un greu deterio-
rament de l’espai públic degut a “la seva
apropiació a gran escala pels agents eco-
nòmics i la seva destinació a finalitats pri-
vades”. Per això, la federació creu que és
necessari matisar el discurs que diferents
lobbys i forces polítiques fan sobre la con-

tribució de les terrasses a l’activitat econò-
mica i laboral de la ciutat, un fet que, argu-
menten, fan servir per justificar qualsevol
irregularitat a l’espai públic.

És per això que el manifest reclama que
el futur acord de modificació de l’orde-
nança de terrasses incorpori criteris com
“l’encaix en un projecte de ciutat inclusiva,
habitable i sostenible que vulgui preservar
l’espai públic com a espai de convivència i
de cohesió social”. Aquest espai públic, a
més, ha d’estar ordenat i vetllar pels drets
individuals i col·lectius, i ha d’estar dissen-
yat per permetre que la gent pugui passe-
jar sense problemes i que es respecti el
descans dels veïns que viuen a prop. 

El manifest també incideix en el fet que
actualment s’està incomplint la normativa
i defensa que per donar-li la volta a aquesta
situació “resulta imprescindible el reforça-
ment de les accions d’inspecció i l’enduri-
ment del règim sancionador”. A més, la
FAVB proposa que en els casos de reinci-
dència es revoqui la llicència.

Per acabar, el text també es refereix a la
fiscalitat. La federació considera que cal “re-
visar a l’alça” els imports que paguen, ja
que els preus públics no tenen cap con-
cordança amb els que s’apliquen als llo-
guers privats dels locals.

La FAVB defensa que la ciutadania ha
de tenir un paper actiu en la negociació i
que “s’abordi un veritable procés públic
de debat i consulta per abordar un verita-
ble procés públic de debat i consulta”. La
federació tanca l’escrit emplaçant el
Gremi de Restauració per tal que instin els
seus associats a complir la legislació.

MANIFESTACIÓ/ 'Salvem el nucli antic de Vallcarca. Bar-
celona no està en venda'. Sota aquest lema més de 300
veïns de Vallcarca, integrants d’una vintena de col·lectius
i entitats veïnals, es van manifestar el passat 13 de maig
pels diferents punts del barri per reclamar la preservació
del nucli antic del barri.

Els manifestants van recórrer primer l’avinguda Vall-
carca fins al carrer Gomis. Des del viaducte van desple-
gar dues pancartes i, tot seguit, la marxa va continuar pel
carrer Argentera i Farigola fins al solar on Nuñez i Nava-
rro vol tirar endavant una promoció de pisos. Fa unes set-
manes, des de l’Assemblea de Vallcarca van denunciar que
Nuñez i Navarro té una llicència d’obres per construir en
un solar del carrer Farigola. La llicència, que ha generat
rebuig entre el veïnat, és prèvia a la moratòria d’un any
decretada per l’Ajuntament aquest  passat mes d’abril. És
per això que des de l’Assemblea de Vallcarca denuncien
que “sempre són els mateixos els qui fan els negocis amb
les nostres vides”.

D’altra banda, el Districte ha confirmat que Can Ca-
rol i l’antic Consolat de Dinamarca es convertiran en
equipaments veïnals. De totes maneres, les entitats ja
han deixat clar que en el cas de Can Carol no compar-
teixen el disseny final del projecte.

Més de 300 veïns de Vallcarca 
demanen salvar el nucli antic LLOGUER SOCIAL/Diferents col·lectius i entitats veïnals es

van concentrar el passat 13 de maig a davant dels núme-
ros 8 i 10 de la Vila Laietana per reclamar a l’Ajuntament que
transformi l’edifici, que és de propietat municipal, en un bloc
d’habitatge públic de lloguer i de comerç protegit.

Les entitats, amb el suport de la FAVB, consideren que
“l’immoble, amb una superfície útil de més de 18.000
metres quadrats i concebut a principis del segle XX com
a edifici residencial, té una morfologia regular i diàfa-
na que li permetria acollir més de 160 pisos i una xifra
considerable de petits comerços”.  Després de la con-
centració, els manifestants es van traslladar a l’Àgora Juan
Andrés Benítez, on hi havia programada una xerrada so-
bre la vaga de lloguers que es va viure a la ciutat a co-
mençaments dels anys 30 del segle passat.

Acte a favor de l’habitatge
públic a la Via Laietana

veïns en línia
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TURISME/ Pas endavant en la llui-
ta dels veïns contra l’hotel que
l’empresa Praktik vol construir a
les Drassanes. A mitjans del mes
passat, la plataforma Salvem les
Drassanes, la principal opositora
a aquest projecte, va anunciar
que ha portat el projecte a l’Ofi-
cina Antifrau i a la Síndica de
Greuges de la ciutat.

Segons va denunciar la pla-
taforma en un comunicat, el
departament d’Urbanisme de
l’Ajuntament “porta mesos ocul-
tant informes que són decisius
per concedir o denegar la lli-
cència hotelera”.  La plataforma
ha rebut el suport de la FAVB,
entre altres entitats.

L’hotel de Praktik 
a les Drassanes, a
Antifrau i la Síndica

SOCIETAT/El barri de la Prosperitat, al dis-
tricte de Nou Barris, va acollir el passat 12
de maig  un acte de suport a l’obertura
d’una mesquita al carrer Japó.

L’acte, convocat per diferents entitats
del barri, tenia com a objectiu reivindicar la
diversitat cultural i la convivència després
que el projecte d’obertura d’aquesta mes-
quita hagi estat envoltat de polèmica. I és
que la majoria dels veïns del carrer Japó
s’hi oposen de s de fa mesos al·legant mo-
tius legals relacionats amb l’amplada del
carrer i amb les aglomeracions que, asse-
guren, es poden produir al carrer. Les pro-
testes contra la mesquita, però, han atret
en els últims mesos diferents grups i for-
macions ultres i racistes, cosa que ha fet
créixer la tensió al barri. 

Així doncs, la jornada del passat 12 de
maig va estar marcada per un ambient cla-
rament festiu, amb una batucada i una
cercavila. També es va llegir un manifest i
es va celebrar un concert. Al final de la mo-
bilització, però, es van viure moments de
tensió quan membres de grups d’ultra-
dreta, que es van aplegar al carrer Japó, i
defensors de la mesquita es van encarar i
insultar. Un cordó policial dels Mossos
d’Esquadra va evitar que l’enfrontament
anés a més.

Des de la Comunitat Islàmica, que han
enviat un missatge conciliador amb els
veïns i han deixat clar que les pregàries no
molestaran, han explicat que les obres ja
estan arribant al tram final, cosa que els per-
metrà obrir la mesquita a finals de juny.

Suport veïnal a l’obertura de la mesquita
de la Prosperitat, a Nou Barris

JORNADA/ La Xarxa per a la so-
birania elèctrica a Barcelona va or-
ganitzar el passat 3 de juny una jor-
nada reivindicativa per a  la recu-
peració de les antigues xarxes
elèctriques a la ciutat.

Sota el títol Tensem les xarxes,
la jornada es va celebrar a l’Aula
Magna de la facultat de Medici-
na de la UB. Durant el dia es van
analitzar els processos de remu-
nicipalització i de transformació
energètica a Europa, amb casos
concrets com els que s’han viscut
a ciutats com Cadis, Berlín o
Schönau.

Eldarrer taller va servir per de-
batre  la possible remunicipalit-
zació a la ciutat.

Objectiu: recuperar
les antigues 
xarxes elèctriques

PARTICIPACIÓ/ L’Observatori del
Deute en la Globalització (ODG)
ha preparat un judici popular
per al projecte Castor. L'acte co-
mençarà a dos quarts de 10 del
matí del pròxim dissabte 17 i se
celebrarà al Centre de Cultura
Contemporània de Barcelona
(CCCB).

El cas ha generat una gran po-
lèmica perquè, després de la re-
núncia a la concessió de les obres
a l’empresa ESCAL UGS/ACS,
aquesta rebrà una indemnització
de més de 1.300 milions d’euros. 

Aquest judici popular vol “seu-
re” a la banqueta dels acusats els
responsables del projecte i els
dirigents del govern espanyol.

Preparen un 
judici popular per 
al projecte Castor

veïns en línia

Som Meridiana insisteix en una
reforma integral de l’avinguda

MOBILITAT/ La plataforma Som
Meridiana va tornar a demanar el
passat 25 de maig, amb la pre-
sentació del manifest ‘Per una re-
forma seriosa de la Meridiana’,
que la reforma prevista de l’avin-
guda es faci de forma integral.
Som Meridiana està formada per
més de 25 entitats i col·lectius
veïnals, entre les quals hi ha,
entre altres, l’Associació de Veïns
de La Sagrera, Associació de
Veïns de Navas, l’Associació de
Veïns i Veïnes de SantAndreu de
Palomar, l’Associació de Veïns de
Torre Llobeta-Vilapicina, l’Asso-
ciació de Veïns de Barri de Porta,
l’Associació de Veïns Clot-Camp
de l’Arpa, l’Associació de Veïns
Sant Andreu Nord-Tramuntana,
l’Associació de Veïns Congrés-In-
dians, l’Associació de Veïns Pros-
peritat, l’Associació de Veïns de
Meridiano Cero i la mateixa Fe-
deració d’Associacions de Veïns i
Veïnes de Barcelona (FAVB).

UNA ÚNICA OPCIÓ
La plataforma considera que de
les diferents propostes de re-
forma que va presentar fa mesos
l’Ajuntament, només n’hi ha una
d’ambiciosa: la que contempla
una reducció d’un carril de circu-
lació en cada sentit de la marxa.
Demanen, també, que es faci de
cop, sense fases, ja que l’Ajunta-
ment contempla fer-ho en dos
trams. Deixen clar que “no podem
assumir ni acceptar actuacions
que no contemplin una reducció
contundent de la contaminació i
una millora de les condicions de
vida de l’entorn i l’avinguda”.

El passat mes de febrer Som
Meridiana, que ha convocat una
jornada reivindicativa pel 17 de
juny on hi haurà un debat amb re-
presentants de diferents grups
municipals, ja va presentar un
altre document on demanava,
entre altres coses, la reducció “sig-
nificativa” del trànsit privat a la
nova avinguda. La plataforma
considera necessari  convertir
aquesta avinguda, una de les
principals entrades a la ciutat pel
trànsit rodat, en una nova zona on
hi hagi “una reducció contundent
de la contaminació atmosfèrica i
sonora”. La nova Meridiana, hau-
ria de ser, segons Som Meridiana,
“una via amb preferència per a les
persones que l’envolten, que fo-
menti el comerç, que escurci i fa-
ciliti el pas de les persones  d’una
banda a l’altra i que fomenti la
convivència”.

Pau Maduell, un dels porta-
veus de la plataforma Som Meri-
diana, explica que des de la
plataforma volen que “la trans-
formació de la Meridiana tiri en-
davant ja i sigui un projecte
ambiciós. Hem de fer una ciutat
pels pròxims 30 anys i no trobar-
nos que d’aquí a pocs dies veiem
que no ha estat suficient”.

Les intencions de l’Ajunta-
ment, tal com va explicar la ti-
nent d’alcalde Janet Sanz el
passat novembre en una reunió
amb els veïns, són enllestir la re-
forma en el tram que va entre
Aragó i Fabra i Puig durant
aquest mandat. Sobre això, Ma-
duell considera que “el projecte
ha de ser global”. 
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HISTÒRIA4Els mercats de Grà-
cia han estat, tradicionalment,
epicentres de l’activitat dels gra-
ciencs i gracienques. Autèntics
llocs de trobada on els veïns i veï-
nes compartien històries i en-
fortien la seva relació. 

Ara, els quatre que hi ha a
Gràcia, el de l’Abaceria, l’Estre-
lla, Lesseps i la Llibertat, fan me-
mòria de la seva experiència.
Això és el que van fer quatre re-
presentants de cada mercat, en
un acte a l’Envelat del Bicente-
nari de la Festa Major, als Jar-
dinets, el passat dia 2 de juny. 

A l’escenari hi eren Sílvia
Manzano, vicepresidenta i pa-
radista del Mercat de Lesseps;
Maria Dolors Fernández, co-
merciant de fruita jubilada del
Mercat de la Llibertat; Jeroni
Magrans, comerciant i vicepre-
sident del Mercat de l’Abaceria,
i Ángel Rolando, president del
Mercat de l’Estrella. Tots quatre
van parlar sobre el passat dels

seus respectius mercats, on hi
han passat tota una vida. “Vaig
créixer literalment entre aquelles
parets”, va dir Manzano sobre el
Mercat de Lesseps. 

Fernández va fer èmfasi en el
fet d’innovar. En aquest sentit, va
recordar que la Llibertat va im-
pulsar un servei a domicili. “Ara
ens pensem que és molt actual,
però a la meva època també re-
partíem perquè ja era una de-
manda creixent”, va afirmar.
Qui també va recordar fets pas-
sats de la seva experiència com
a paradista és Magrans, que va

posar la nota divertida a l’acte re-
cordant com un dia un camió de
síndries va obrir-se i van caure
totes fins al passeig de Sant
Joan. “Ja ho diem, ja, que eren
altres temps!”, va exclamar. 

Rolando, per la seva banda,
va fer referència a les dificultats
que hi havia a l’hora de carre-
gar 80 quilograms de produc-
tes d’una sola vegada. “Ara hi ha
una manera diferent de consu-
mir”, va dir, argumentant que
“les famílies són més petites i es
compra menys, en general”.
Uns altres temps, vaja. 

La memòria dels mercats se
cita a l’Envelat del Bicentenari

» Els paradistes recorden la història d’aquests equipaments graciencs
» Hi participen delegats de l’Abaceria, l’Estrella, Lesseps i la Llibertat

Els veïns recuperen la història
del comerç de la Salut

MEMÒRIA4El Pla comunitari
de la Salut, la Miranda i el Taller
d’Història de Gràcia han im-
pulsat, de la mà dels veïns i veï-
nes, un projecte per recuperar la
història del comerç desaparegut
del barri de la Salut. 

Ho fan mitjançant trobades
mensuals, en les quals fan me-
mòria dels establiments que ja
no hi són i un inventari d’a-
quests, col·locant-los sobre el
mapa i aportant fotografies, se-
gons informa Beteve. 

Els tècnics del Pla comuni-
tari han cridat a la participació
dels veïns i veïnes de la zona.
Està previst que de cara al se-
tembre, durant la Festa Major
de la Salut, es faci la primera ac-
tivitat relacionada amb el pro-
jecte. Segurament es tracti d’u-
na visita guiada seguint els ma-
pes que s’estan fent. 

La pròxima trobada a La
Miranda per recuperar infor-
mació i fotografies tindrà lloc el
dilluns dia 3 de juliol.

Les reunions es fan a la seu de l’associació la Miranda. Foto: Google Maps

Tendència | Baixa la confiança dels consumidors al maig
Segons dades del Centre d’Investigacions Sociològiques (CIS), la confiança dels consumidors
ha baixat 1,3 punts el mes de maig, trencant la dinàmica d’augment dels dos mesos anteriors.

D’aquesta manera, la confiança se situa en 105,4 punts. El CIS assegura que els ciutadans 
han valorat pitjor la situació econòmica i han vist reduïdes les seves expectatives. 

PROMOCIÓ4La quarta edició
de la Setmana Internacional
dels Mercats va oferir més de 80
activitats per a tots els públics del
15 al 31 de maig als mercats
municipals de la ciutat. 

Entre molts dels actes que es
van celebrar en el marc de la set-
mana especial, hi va haver tallers
de gastronomia –com  l’esmor-
zar de forquilla que va organitzar
el Mercat de Lesseps– es va fer
el dia , sopars de germanor entre
clients i paradistes al carrer, xe-

rrades sobre la història dels mer-
cats o fires comercials.

El lema de l’edició d’enguany
va ser “mercats per a una nova
generació”, amb el qual es va vo-
ler apropar els productes frescos
i saludables als clients, posant es-
pecial èmfasi a l’hora de seduir
el públic jove, potser el que
menys visita els mercats. 

Segons asseguren des de
l’Ajuntament, amb aquesta set-
mana “es farà palès que els
mercats són els centres dels

barris, on les relacions perso-
nals hi tenen cabuda”. Així, els
mercats es reivindiquen com es-
pais d’alimentació saludable on
es poden comprar productes
frescos i de qualitat.  

NOU GERENT DE MERCATS
L’Institut Municipal de Mer-
cats (IMMB) estrena nou gerent.
Es tracta de Màxim López (Bar-
celona, 1966), que substitueix
Jordi Torrades al capdavant de
l’institut municipal.

Reivindicant productes frescos

Els mercats es van omplir d’activitats durant el maig. Foto: Mercats BCN
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al tram de carrer més petit de Barcelona
La concentració més gran de comerç

Segueix-nos a la nostra pàgina web
www.graciabotiguers.comwww.facebook.com/GraciaBotiguers

Les nostres botigues

Experts en el passat
Una de les botigues més
mítiques de la Vila està ubi-
cada a la Travessera, 142. Es
tracta de Els 7 Peus, un es-
tabliment que va néixer
com a antiquari fa més de
50 anys, de la mà de la Lo-
lita i el Josep. 

Però els temps canvien,
i els propietaris del comerç
van haver de reinventar-se.

Avui dia, la botiga continua
venent antiguitats, però
s’ha convertit, alhora, en un
lloc on trobar objectes de
segona mà que no es
poden aconseguir en cap
altre indret. Des de mobles,
fins a rellotges, porcellana o
llibres, Els 7 Peus ho podran
trobar. Per contactar cal tru-
car al 93 217 84 48. 

El viatge comença aquí
Guia Llibreria de Viatgesés
una d’aquelles botigues que
fan bo allò que diu que el co-
merç de proximitat ha d’ofe-
rir alguna cosa més, tenir una
senya d’identitat. 

Aquesta llibreria, de fet,
ho compleix. Especialitzada
en guies de viatge, l’establi-
ment ofereix una àmplia
gama de llibres amb recoma-

nacions per fer viatges,
mapes i narrativa relacio-
nada. Però és que a més té
una secció on ofereix motxi-
lles i sabatilles per poder fer
el viatge de la nostra vida.

La botiga va obrir el
1998, és Travessera, 146, i s’hi
pot contactar trucant-hi (93
237 39 42) o bé visitant el
web llibreriaguia.com.
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La sisena edició de la cursa ‘Els
10 Blaus’ reuneix 700 atletes

ATLETISME4La sisena edició de
la cursa Els 10 Blaus, que orga-
nitzen els Castellers de la Vila de
Gràcia, va fer que es posessin a
prova més de 700 atletes diu-
menge passat pels carrers de ba-
rris del districte.

La prova, que tenia la seva sor-
tida i l’arribada a la plaça de Jo-
anic, oferia als participants la
possibilitat entre un itinerari de 5
i un altre de 10 quilòmetres. Car-

les Montllor i Francesca Sista
van ser els vencedors de la dis-
tància més llarga, amb unes mar-
ques de 33 minuts i 43 segons i 41
minuts i 44 segons, respectiva-
ment. En la distància curta, els
més ràpids van ser Mario Badia
(17 minuts i 36 segons) i Yolanda
Riera (19 minuts i 15 segons).

Per últim, en la categoria mi-
nimalista (córrer descalç), el ven-
cedor va ser Ignasi Gubert.

Els Lluïsos perden el ‘play-off’
i baixen a Primera categoria

BÀSQUET4Adéu a la Copa Ca-
talunya de la forma més cruel. Els
Lluïsos van perdre el tercer par-
tit del play-offde permanència a
la pròrroga el passat dissabte 27
contra l’Escola Pia de Sabadell
(79-80), de manera que s’aco-
miaden de la màxima categoria
del bàsquet del noste país.

Després d’una eliminatòria
duríssima en la qual els Lluïsos
van prendre la iniciativa i els va-
llesans van equilibrar forces a

casa, tot es va resoldre a casa en
un partit agònic que va haver de
resoldre’s al temps suplementa-
ri. Els de Marc Guiu van arribar
a guanyar de quatre punts cap al
final d’aquest temps suplementari
després d’un triple d’Albert Ro-
mán, però els visitants van acon-
seguir remuntar. Els graciencs van
poder aconseguir la victòria des de
la línia del tir lliure amb el temps
exhaurit, però Adrià Ruiz de Azúa
va fallar els dos llançaments.

FUTBOL4El nou Europa de
Joan Esteva comença a prendre
forma. Després d’una tempora-
da convulsa en la qual l’equip ha
hagut de lluitar fins al final per no
baixar, la revolució ha començat.
En els darrers dies, el club ha
anunciat la primera incorporació,
tres renovacions i dotze baixes,
de manera que l’activitat a les ofi-
cines no ha parat i s’intensifica-
rà en les pròximes setmanes. 

De moment, l’única cara nova
que formarà part de la primera
plantilla el curs 2017-18 és Àlex
Torres, que reforçarà la defensa
escapulada. El jugador, que com-
plirà 24 anys a l’octubre, ja va for-
mar part del club en la seva eta-
pa de juvenil, jugant a les ordres
de Jesús Mariano Angoy fa cinc
temporades.

Torres, se suma a dos dels ca-
pitans de la plantilla, Cano i Al-
berto, que han renovat el seu
contracte amb l’entitat, com tam-
bé ho ha fet Uri González. Fins
ara, hi ha hagut 12 baixes, la del
porter Sergi Aguilar, els defenses
Rubi, Denis Coch, Marín, Iglesias

i Rojas, els migcampistes Fran
Bea, Joel Coch, Gueri i Campoy
i els davanters Reverter, Rita i
Gonzalo.

LA COPA, EN JOC
I mentre el sènior masculí afron-
ta la seva reconstrucció, el primer
equip femení té una nova opor-
tunitat de classificar-se per a les
semifinals de la Copa Catalunya.
Les escapulades, que van derro-

tar el Cerdanyola (0-2) al Vallès
Occidental en la ronda de vuitens
de final diumenge passat, tindran
l’oportunitat de colar-se entre els
quatre millors equips del país en
el partit de quarts de final que ju-
garan contra el Sant Gabriel
aquest diumenge a la tarda al
Nou Sardenya.

El premi per a l’equip que su-
peri aquesta eliminatòria serà en-
frontar-se contra el Barça.

Àlex Torres, en un partit amb el Cerdanyola. Foto: CEE

L’Europa comença la seva
revolució per al curs que ve

Hoquei patins | L’Hoquei Claret vol una pista en condicions
L’únic equip d’hoquei del districte reivindica un espai en condicions. Segons va avançar
fa unes setmanes L’Independent, l’Hoquei Claret ha demanat un espai en condicions al

districte perquè els 94 jugadors que actualment té el club puguin entrenar i jugar els 
partits. Fins ara, molts d’aquests havien de fer-se en pistes als districtes d’Horta i Sarrià.

agenda@comunicacio21.com

AGENDA    UINZENALQ
DIMECRES 21 DE JUNY
18:30 En el marc dels actes del Bicentenari de

la Festa Major de Gràcia, es farà la presentació
del programa del Voluntariat per la Llengua.
/ Jardinets de Salvador Espriu.

DIVENDRES 16 DE JUNY
19:00 Divendres que ve es farà un col·loqui ano-

menat Gestionar una ciutat: estratègia col·lec-
tiva, amb la presència del geògraf Albert Arias.
/ Biblioteca Jaume Fuster.

DISSABTE 17 DE JUNY
11:00 Els paradistes del Mercat de Lesseps

han preparat l’activitat Les plantes i els ani-
mals en el temps, explicant el seu ordre d’a-
parició en l’univers. / Mercat de Lesseps.

TOTA LA QUINZENA
Matí-Tarda Les biblioteques i el desert és el nom

d’aquesta mostra que s’emmarca en un in-
tercanvi cultural amb una biblioteca del po-
ble de Chinguetti, a Mauritània. / Biblioteca
Jaume Fuster.

FINS A L’11 DE JUNY
Matí-Tarda L’Envetat. Arquitectura singular i sím-

bol de festa major és el nom de la mostra que
recupera la importància dels envelats en les
festes majors. / Jardinets de Salvador Espriu.

DIVENDRES 16 DE JUNY
17:00 Passió pels jocs de taula serà el nom d’a-

questa sessió, emmarcada en els actes de la
Festa Major del Coll, per gaudir amb els
jocs clàssics. / Parc de la Creueta del Coll.

DIUMENGE 18 DE JUNY
12:00 Racons de contes serà el nom d’aquesta

proposta que han parit a mitges el Festival
Píndoles i els Lluïsos de Gràcia. L’entrada cos-
tarà 8 euros. / Lluïsos de Gràcia.

DIUMENGE 18 DE JUNY
10:00 En el marc de la Festa Major del Coll s’ha

preparat un torneig de bàsquet 3x3. La par-
ticipació és gratuïta, però cal inscripció. / Pis-
ta del Parc de la Creueta del Coll.

CULTURA INFANTIL ESPORTSEXPOSICIONSTALLERS

En el marc de la pròxima sessió del ci-
cle El racó dels pares - Què llegim?, el
protagonisme serà per a una narració
sobre els bons amics. / Biblioteca Vila
de Gràcia.

‘Els bons amics’, protagonistes
del pròxim Club de lectura
Dissabte 10 de juny a les 11:00

Tu Fas Food s’encarregarà d’aquesta ses-
sió de showcooking de plats preparats
fent servir musclos, un dels aliments
estrella de la temporada estival. /
Mercat de l’Estrella.

Arriba una sessió de
‘showcooking’ de musclos
Dissabte 17 de juny a les 12:00

L’Europa rep el Sant Gabriel
en la Copa Catalunya

Diumenge 11 de juny a les 18:00

El cor Veus amb Gràcia, de l’Escola Co-
ral de l’Orfeó Gracienc, farà el seu con-
cert de final de curs amb algunes de
les millors peces. / Orfeó Gracienc.

El cor Veus amb Gràcia fa el
seu concert de final de curs
Diumenge 18 de juny a les 12:00

Partit de quarts de final de la Copa Ca-
talunya femenina entre el Club Esportiu
Europa i el CE Sant Gabriel de Sant
Adrià. / Nou Sardenya.
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El conseller de Salut de la Generalitat
de Catalunya, Toni Comín, ha repas-
sat en una conferència als Lluïsos de
Gràcia el pla de treball del Govern de
la Generalitat per convertir la sanitat
catalana en un “referent de servei pú-
blic universal, equitatiu i de qualitat”. 

Comín ha assegurat que, arran de
la crisi econòmica, “ha calgut un pri-
mer bloc d’accions d’urgència per
pal·liar els estralls de la crisi i les re-
tallades”, com ara la reducció de les
llistes d’espera. El conseller de Salut
ha explicat també el nou model de
repartiment dels recursos econò-
mics, que es fa “basant-se en les ne-
cessitats específiques de cada zona”.
“Les zones més desafavorides tenen
més necessitats sanitàries, i és on les
malalties mentals han crescut més
durant aquest període de crisi”, ha
assegurat.

Per seguir sent un referent
mundial en matèria de salut, Comín
ha sentenciat que “cal augmentar

els recursos econòmics per asse-
gurar la sostenibilitat del sistema,
treballar perquè la República Cata-
lana blindi l’arquitectura jurídica
del model, així com una aposta
ferma per les polítiques socials que
garanteixin la consolidació d’un
sistema sanitari més just”.

Per la seva banda, la regidora
d’ERC per l’Ajuntament de Barcelona,
Montserrat Benedí, ha destacat as-
pectes com la feminització de la po-
bresa a la ciutat, i com aquesta
manca de poder adquisitiu afecta de
manera més acarnissada i negativa-
ment en la salut de les dones.

Després de molta espera, finalment a
Gràcia hem recuperat espai d’atenció
primària en salut amb l’obertura del
nou CAP Vila de Gràcia, molt temps
després del tancament de Quevedo. 

I ara fa una mica més d’un any en-
trava en funcionament (parcial) el
CUAP de l’Esperança, que serà de
Larrard. Tenint en compte que érem
l’únic districte sense servei d’urgèn-
cies primàries de la ciutat, hi hem gua-
nyat molt. Pel que fa a equipaments
bàsics, només ens faltarà que aques-
tes urgències funcionin 24 hores, com
les de la resta de districtes. 

Tot i això, no podem pas oblidar
que quan parlem de salut no només
parlem d’assistència sanitària, sinó
que parlar de salut comporta parlar
de benestar, de serveis socials, de
mobilitat, d’accessibilitat, de medi
ambient... Molts temes en els quals es
pot (i cal) incidir des del Districte i
que des d’ERC reivindiquem.

Alba Metge
Consellera de districte

d’ERC a Gràcia

"Cal recuperar la capital de les persones,
una ciutat de progrés i innovació" 

Alfred Bosch ha fet balanç de la mei-
tat de mandat a la ciutat de Barcelona
i ha assegurat que, en aquests dos
anys, el govern Colau ha demostrat
que “no vol, no pot i no en sap”. El líder
d’ERC ha explicat que “Colau no vol re-
presentar tothom i posa per davant els
seus interessos de partit” i ho ha ex-
emplificat amb les obres de les Glòries.
“Amb l’aturada de Glòries, el govern ha
paralitzat la ciutat per aconseguir un
titular de premsa i no ha pensat en els
veïns”, ha assegurat.

Bosch ha explicat també que "un
altre dels grans problemes del govern
municipal és que no sap gestionar", so-
bretot en relació a l'espai públic. Bosch
ha exemplificat la crítica amb casos
com el fenomen del top manta. "El caos
no és republicà ni d’esquerres, i preci-
sament perquè som d’esquerres hem
de gestionar bé l’espai públic", ha asse-
gurat. Bosch ha posat altres exemples
com les vagues de Metro o els proble-
mes d'incivisme al Port Olímpic.

En el capítol d'incompliments, Bosch
ha llistat fins a 21 incompliments del go-
vern Colau: "Constatem que el govern
no pot complir amb les seves prome-
ses”. “És ètic prometre consultes i no
fer-ne ni una? O mantenir l'opacitat a
TMB amb sous fora de conveni? És
canvi que l'atenció domiciliària hagi anat
a ACS, l'empresa de Florentino Pérez?",
s’ha preguntat. 

Alfred Bosch ha esbossat les línies
principals del que hauria de ser un
"pla de bon govern per eradicar qual-
sevol problema de gestió" i ha situat
com a eixos principals del pla l'habi-
tatge, el turisme, la convivència, la
mobilitat i l'economia.

El líder d’ERC ha explicat que cal
construir una proposta que fugi del
partidisme i que "busqui un ampli ven-
tall de representativitat que reflecteixi
la societat". "Hem de recuperar la capi-
tal de les persones, una ciutat que be-
neficiï tothom i que sigui capital del
progrés i la innovació", ha conclòs.

Gràcia
La sanitat catalana, un referent
de servei públic i de qualitat 
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